
 
 
 
 

РАДНА ГРУПА ЗАВРШИЛА ИЗМЕНЕ КРОВНОГ ЗАКОНА 
 
         Након притиска на Министарство просвете да се сазна судбина 
амандмана које су на кровни закон још пролетос поднели синдикати и 
организације штрајка, Министарство просвете је „откочило“ преговарачки 
процес и формирало радну групу која је требала да изврши измене и допуне 
Закона о основама система образовања и васпитања – закона који уређује 
основе предшколског, основног и средњег образовања и васпитања и који је 
темељ образовања и извор свих осталих школских закона. Поштујући свој 
неразумљив став да закон доноси у кружоцима, а не у поступку социјалног 
дијалога са власним социјалним партнерима, Министарство просвете је 
протекли период радило на овом Закону, али га није урадило. Тек је након 
почетка штрајка и притиска јавности пристало да се у овај поступак укључе и 
представници синдиката који су једини власници тарифног (преговарачког) 
суверенитета, без обзира што друга страна може у формирању својих ставова 
консултовати кога жели, укључујући појединце, НВО, организације, еснафска 
удружења, удружења родитеља и сл., али преговарати мора само са 
синдикатом.  
         И тако је протекле две недеље радна група марљиво радила на изменама 
и допунама ЗОСОВ и то претресајући сваки члан и оне на које су синдикати 
имали аманмане и оне на које су неке друге заинтересоване стране 
предложиле амандмане. Како је ових амандмана било више од 150, а сам 
закон има 184 члана, било је јасно да је ово обиман посао и да се тешко може 
подвести под измене и допуне закона које дозвољавају да се мења до једне 
трећине чланова закона, не и више, јер у том случају ради се о новом закону. 
И тако се радна група нашла у незавидном положају, јер је свакако граница 
од 1/3 добрано премашена и остаје да Министарство, а уствари Влада 
Републике Србије селекционише чланове који  ће бити подложни мењању, јер 
би у том случају поступак доношења закона био много дужи, а Министарству 
просвете већ је дат налог да припреми нов закон, који би се радио током 
наредне календарске године. Стога и нисмо сигурни шта ће то све да се нађе 
у изменама и допунама Закона о основама система образовања и васпитања, 
а шта ће да сачека нови ЗОСОВ. У случају да синдикати не прогурају своје 
амандмане, нашли би се у ситуацији оних „који су џаба кречили“, јер нити би 
добили измене у планираном року, а нити оно што су суштински тражили.  
         Елем, могло би се рећи да је ово била победа синдиката, надамо се не и 
Пирова, јер су већину својих амандмана прогурали у нови кровни закон, без 
обзира да ли они ишли одмах кроз измене и допуне закона или ће бити 
уграђени у нов закон. Од најважнијих промена које доноси кровни закон јесте 
да је по први пут у њега уграђено и дефинисано двојно образовање, 
проширено право на образовање мањинских заједница, унапређене су 
одредбе постојећег закона и усклађене са образовним стратегијама и 
претпостављеним новим школским законима (о уџбеницима, о инспекцији...), 
успоставља се јединствени информациони систем просвете, уз уважавање 
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примедби омбудсмана, повереника о равноправности и повереника о заштити 
јавних података, детаљно су и додатно појашњени послови и ингеренције 
интерресорне комисије... Осим тога, доста је времена посвећено начину 
избора и врстама савета, као и квотама за избор чланова истих, али ће то 
вероватно бити предмет новог закона након спроведене јавне расправе. 
Проширене су надлежности Министарства просвете и појашњени послови 
запослених у школским управама, отворена је могућност за проширену 
делатност школе и механизми контроле исте. Посебна пажња посвећена је 
питању одсуствовања ученика из школе и правилима понашања у школи, као 
и осигурању квалитета рада установе, контроли осипања из система 
образовања и вредновању и самовредновању рада установа. Радна група је 
посебно разматрала питање управљања школама и дошла до закључка да 
треба дати већи значај мишљењу, односно интересима наставника и 
запослених и предложила да убудуће паритет у школском одбору буде 5+3+3 
(наставници, родитељи, локална самоуправа), а предложене су и измене у 
начину избора и реизбора директора, као и о обуци и полагању испита за 
место директора.  
         Оно чиме су синдикати посебно задовољни је чињеница да је приоритет 
приликом заснивања радног односа и убудуће дат преузимању са листе и да је 
отворена могућност да се у ПКУ пропише још детаљније овај поступак (видети 
саопштење „ПКУ и пре истека важећег“), иако је министар у јавности 
најављивао управо супротно – предност конкурсима у односу на листу. Ово су 
синдикати заједно одбили, без обзира на међусобне разлике и неслагања и 
показали изузетно висок степен солидарности када је у питању сигурност 
радног места и обезбеђивање норме за колеге који су и који ће убудуће 
остајати без дела или читаве норме, условљавајући ово чак напуштањем 
преговора. Друга велика победа, то је она о којој смо писали у најмање две 
године, а односи се на насилно пензионисање просветара, дефинисано у 
члану 144. кровног закона. Након аргумената које су презентовали 
синдикати, и друга страна је прихватила да се спорни други став тог члана 
брише, чиме је отворена могућност да запослени у просвети и када наврше 40 
година стажа осигурања могу наставити да раде до навршених 65 година 
живота, а не да буду условљени ранијим одласком и да, иако имају пун стаж, 
имају пензију мању због тога што немају оба услова и то не  за малих 0,34% 
месечно за сваки месец пре 65 година.  
         Осим тога, извршене су корекције и на члановима који дефинишу 
питање инспекцијског и стручно-педагошког надзора, као и питања 
финансирања делатности установа и казнене одредбе.  
         Ипак, ово напред речено треба узети са извесном резервом иако је 
постигнут висок степен сагласности унутар Радне групе јер, као што смо већ 
навели, само се трећина чланова може мењати уколико законопредлагач жели 
да се поступак спроведе по хитном поступку и као измене и допуне Закона, а 
нека друга решења мораће сачекати нов закон и то ускоро. Из истог разлога и 
због договора са Министарством просвете, засад нећемо објавити радну 
верзију измена кровног закона, већ ћемо то учинити када се и по том питању 
усагласе ставови.  
 
Нови Сад, 02.12.2014.год.                                 проф. Хаџи Здравко М. Ковач, 
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